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انگیزه بخشــی به هنرجویانم و بــرای دل خودم 
بــه روی صحنــه ببــرم، بی آن کــه از عواید این 
کنســرت منتفع شــوم. در واقع، این کنســرتی 
اســت کــه براســاس احســاس هنرمند شــکل 
می گیــرد. درحالی که برگزاری یک کنســرت در 
ســالنی چون تالار وحدت با هزینــه زیادی توأم 
اســت و در خوشــبینانه ترین حالت؛ اگر بگویم 
تمام بلیت های یک کنســرت در تالار وحدت به 
فروش برســد، بازهم هزینه دســتمزد نوازندگان 
و دیگر مســائل را جبــران نمی کند، چه برســد 
بــه این که برگزاری یک کنســرت بــرای هنرمند 
بازگشت ســرمایه هم داشته باشــد. دسته دوم، 
کنســرت هایی هســتند که حالت جنــگ دارند 
و خط مشــی ایــن رویدادهــا صرفا شــاد کردن 
مردم اســت. در این جنگ ها، نور، صدا، اجرای 
هنرمند و ســایر عناصر دقیق نیست و نظارت و 
دقت کافی نســبت به آن انجام نمی شــود. خود 
من وقتــی قرار اســت در یک کنســرت پاپیولار 
ســاز بزنم اصلا تمرین نمی کنــم، چون می دانم 
این کنســرتی اســت کــه باید به فراخــور حال و 
درخواســت مخاطبان برنامه اجــرا کرد. ایرادی 
هــم نمی توان به این جنگ هــا وارد کرد، چراکه 
مردم احتیاج به شــادی دارنــد. از طرفی، چون 
موســیقی از رسانه های رسمی پخش نمی شود، 
در نتیجــه مخاطبــان بــه آن شــکلی کــه باید 
نمی توانند تفاوت موســیقی بد و خوب را از هم 
تشــخیص دهند. مثل ایــن می ماند که یک فرد 
می خواهد برای خوردن یــک غذای باکیفیت و 
گران به رســتوران برود، طبعا متناسب با فضای 
آن رســتوران و غذایــی کــه می خواهــد بخورد 
برنامه ریــزی می کنــد. اما وقتی قرار اســت فرد 
یــک چیپس یا پفک یا غذای فســت فود بخورد، 
برنامه ریزی و کیفیت خاصی برای دسترســی به 

این خوراکی لازم نیست. 
 بعضی از هنرمندان بر این باورند، اگرچه طی این 
ســال ها به رغم ظهور و بروز هنرمندان مستعد و 
خلاق، آثار درخشانی به وجود آمده و برگی بر دفتر 
موســیقی ایرانی افزوده اســت، اما با این حال این 
نوع موســیقی به دلایل مختلف، حتی نســبت به 
یک دهه گذشته هم دستخوش افت و رکود شده 

است، شما چقدر این مسئله را قبول دارید؟
تا وقتی موســیقی اصیل ایرانی جایی عرضه 
و شــناخته نشــود نمی توان درباره پیشرفت آن 
صحبت کرد. پیش تر به این مسئله اشاره کردم که 
موســیقی ایرانی در این سال ها نزد مردم معرفی 
نشده اســت. از سوی دیگر، هنرمند برای آن که 
اثری تولید کند باید هر ساز را در استودیو ضبط 
کند، امروز اجاره اســتودیوهای موسیقی سر به 
فلک می زنــد و طبعا هنرمندی کــه می خواهد 
بــه ضبط یک قطعه بپــردازد باید برای مجموعه 
ســازهای اثــرش دســت کم 50  میلیــون تومان 
هزینه کنــد. خب! هنرمند در چنین شــرایطی 
باید چقدر اثر خود را در اپلیکیشن های موسیقی 
بفروشد که بتواند مخارج یک اثر را تامین کند؟! 
ولی وقتی یک موزیســین می خواهد یک آهنگ 
پاپیولار بســازد، می تواند با هزینــه ای به مراتب 
کمتــر، ایــن آهنگ را در اســتودیوی شــخصی 
و خانگــی خود بســازد، بی آن کــه هزینه زیادی 
متحمــل شــود. ضمن این کــه امروز به واســطه 
پیشرفت تکنولوژی، سمپل های موسیقی آمده 
اســت که می تواند به تســریع کار موزیسین در 

ساخت یک اثر کمک کند. 
 هرکــدام از ســازها در طــول ایــن ســال ها بنــا به 
از  کــه  هنرمندانــی  و  داشــته  کــه  مولفه هایــی 

نســل های جدیــد بــه ایــن ســازها روی آورده اند 
دستخوش تحولاتی شــده اند، خود شما با وجود 
بیــش از ســه دهه فعالیــت در حیطه ســاز پیانو، 
چقــدر در شــیوه نوازندگــی این ســاز تغییرات و 

ابداعاتی ایجاد کرده اید؟
پیــش از هر چیز به این مســئله اشــاره کنم 
که صنعت سازســازی و تکنیک هــای نوازندگی 
مــا در ســال های اخیر پیشــرفت زیــادی کرده 
اســت. به خصوص این که امروز بــا تعداد زیادی 
از هنرجویان مســتعد، پرتــلاش و خلاق مواجه 
هستیم که در پیشرفت موسیقی ما نقش زیادی 
داشــته اند، ولی به شــکل فردی. من هم سعی 
کــرده ام در طــول این ســال ها از منظر تکنیک 
و شــیوه نوازندگــی؛ تغییراتــی را در ســاز پیانو 
به وجود بیاورم. حتی اخیرا کتابی نوشــته ام که 
امیدوارم به زودی به دســت هنرجویان این ســاز 
برســد. دراین کتاب به تکنیک های موسیقی در 
ساز پیانو اشــاره کرده و برای آن علامت گذاری 

کرده ام که امیدوارم بتواند کتاب مفیدی باشد. 
 ایــن درحالی اســت کــه امروز بــه بــاور بعضی از 
منتقدیــن، با فقــر و کمبــود کتاب هــای نظری و 
تئوری در موســیقی ایرانی مواجه هستیم، به نظر 
شــما چــرا هنرمندان زبــده و پیشکســوت کمتر 

نسبت به نگارش چنین آثاری مبادرت می ورزند؟
دلیلــش ایــن اســت کــه در گذشــته، بهای 
بیشتری به آن دسته از هنرمندانی داده می شد 
که می خواستند علاوه بر آموزش دروس عملی، 
مباحــث نظری را هم به هنرجویــان خود تعلیم 
دهند. امروز هنرمند این قدر درگیر مسئله امرار 
معاش اســت که نــه نهادهای مرتبــط از کتاب 
نوشــتن او حمایت می کنند و نه کتاب به اندازه 
گذشته خریدار دارد که بتواند هزینه های صرف 
شــده هنرمند در مســیر نگارش یــک کتاب را 

تامین کند. 
اخیرا ساخت موسیقی فیلم 2888 به کارگردانی 
کیــوان علی محمــدی را به عهده داشــته اید، اما 
اگر ممکن اســت درباره دیگر آثاری که قرار است 
در ســال جدید از شــما منتشر شــود هم توضیح 

دهید؟
درحال حاضر مشــغول ساخت موسیقی برای 
یک ســریال هســتم کــه نمی توانــم جزئیات آن 
را اعــلام کنم. هم چنیــن در تدارک تنظیم ســه 
آهنگ برای ارکســتر هســتم. موسیقی یک فیلم 
پانزده دقیقــه ای را هــم در دســت دارم کــه علی 
جدیدی کارگــردان این فیلم اســت. هم چنین، 
مجموعه قطعاتی را برای شــب عید آماده خواهم 
کرد که می خواهم وقتی منتشر شوند درباره شان 
صحبــت کنم. چــون بارها پیش آمده اســت که 
کارهایــی را تا مرحله نهایی پیــش برده ام، اما در 
لحظه آخر مجوزی برای آن صادر نشــده اســت. 
روی این اصل سعی می کنم زمانی درباره کارهایم 

صحبت کنم که به قطعیت رسیده باشند. 
 فکــر می کنیــد باتوجــه بــه پتانســیل گســترده 
موســیقی اصیــل ایرانــی از حضــور هنرمنــدان 
و  فارغ التحصیــلان  مــوج  تــا  گرفتــه  پرســابقه 
هنرمندان جوان و خلاق، موسیقی ایرانی چقدر 
توانســته طی این ســال ها در مجامع بین المللی 

مطرح شود؟
واقعیــت این اســت کــه در زمینه شــناخت و 
معرفی موســیقی کشــورمان کــم کاری کرده ایم 
و همــان مقــدار فعالیت هایی که در ایــن زمینه 
صورت گرفته است هم متکی به تلاش های فردی 
هنرمندان بوده اســت. بنابرایــن، باید در جواب 

بگویم جهان موسیقی ایرانی را نمی شناسد. 

امیدوارم در آینده 

نزدیک شاهد راه اندازی 

شبکه ای برای موسیقی 

باشیم تا مردم ببینند 

تار استاد شهناز و 

دیگر بزرگان موسیقی 

ایرانی چه صدایی 

داشته است. سازهایی 

مانند، دف، قیچک، 

نی انبان و...چه هستند. 

قپز چیست، موسیقی 

آذربایجان چگونه است 

و... درحالی که هنوز 

هستند افرادی که چون 

اطلاعاتی نسبت به 

سازهای موسیقی اصیل 

ایرانی ندارند، این 

سازها را نمی شناسند، 

سنتور ندیده اند و تفاوت 

تار و سه تار را نمی دانند

 این طور به نظر می رسد که اقتصاد موسیقی اصیل ایرانی هم 
در سال های اخیر دچار تزلزل و آشفتگی شده است، از این 
جهت که امروز به ندرت با انتشار آلبوم های موسیقی مواجه 
می شــویم و هنرمندان بیشــتر تمایل دارند تا آثارشان را در 
قالب تک آهنگ در فضای مجازی منتشــر کرده و در معرض 
دید بگذارند، حتی گاه هنرمند حاضر اســت این تک آهنگ 
را که برای ســاخت آن هزینه زیادی هم صرف کرده به شکل 
رایگان در صفحه شــخصی اش در اینســتاگرام بگذارد، این 

مسئله اقتصاد موسیقی را نابود نمی کند؟
اقتصاد موســیقی مدت هاست از بین رفته است. از این 
رو، ما با هزینه های شــخصی کارهایمان را ضبط می کنیم 
و همان طور که اشــاره کــردم، اغلب این کارهــا بعد مالی 
بــرای هنرمند به همراه ندارد و فقــط جنبه تبلیغاتی برای 
او دارد. خاطــرم هســت، چند وقت پیش دوســتی به من 
گفت تو در طول یک ســال، موســیقی کودک می ســازی، 
موسیقی برای خیمه شــب بازی می سازی، موسیقی برای 
ارکســتر می ســازی و... درحالی که بعضــی از هنرمندان 
ســالی یک کار انجام می دهند و آن هــم یک پروژه عظیم 
است. من درجواب آن دوست گفتم: اگر می بینید بعضی 
از هنرمندان سالی یک کار در ابعاد بزرگ می سازند به این 
خاطر اســت که آنها به لحاظ معاش تامین هســتند! امروز 
اغلب موزیســین ها غم نــان دارند و همیــن دغدغه باعث 

می شود در طول سال به ساخت آثار متنوعی بپردازند. 
 متعاقب این صحبت شــما، می خواهم بپرســم ممکن است 
همین مســئله امــرار معاش باعث شــده تا آثــاری در حوزه 
موسیقی پدید بیایند که از دوام و قوام لازم برخوردار نباشند 
و در قیاس با قطعات هنرمندان پیشین، این آثار حتی کمتر 

به دل و جان مخاطبان اثر کنند؟
وقتی یک هنرمند تامین نیســت، ســعی می کند برای 
ســاخت آثار خود از ضبط های کم هزینه استفاده کند و از 
نوازندگانی در کار خود اســتفاده کند کــه یا در ابتدای راه 
هســتند یا از سر ناچاری، دســتمزد کمتری را می پذیرند. 
درعین حال، در ســال های قبل، شــرکت های موسیقی از 
تولید آلبــوم هنرمندان حمایت می کردنــد. امروز با توجه 
بــه پیشــرفت تکنولوژی و شــکل گرفتن فضــای مجازی، 
دیگر مخاطــب به دنبال آلبوم فلان هنرمند نیســت، بلکه 
به ســادگی می تواند اثر مورد علاقه خود را از اینترنت پیدا 
کنــد. در منطقه ای کــه من زندگی می کنم، درســال های 
اخیر، چهارمغازه سی دی فروشــی وجود داشت اما به مرور 
زمان این مغازه ها به مشاغل دیگری تغییر کاربری داده اند 
و این دردناک اســت. در چنین شرایطی چطور می توانیم 
انتظار داشته باشــیم قطعاتی که هنرمندان ارائه می کنند 

از کیفیت و قوام لازم برخوردار باشد! 

اقتصاد موسیقی


